
»من خر دولت هستم«! اين جواب قربانعلي 
فرخزاد رزي�ن به قاضي موحد اس�ت، وقتي 
كه به وي مي گويد: »حاض�ري پول هايي كه 
به جيب زده اي را به بيت المال برگرداني؟!«. 
فرخ�زاد مته�م اس�ت ب�ه اخ�ال در نظام 
مالي كش�ور از طري�ق قاچاق عم�ده ارز به 
صورت ش�بكه اي كه جلس�ه اول دادگاهش 
روزگذش�ته در ش�عبه ي�ك دادگاه وي�ژه 
رس�يدگي به مفاس�د اقتصادي برگزار شد. 
عجيب ترين متهم اخلال در سيستم اقتصادي 
كشور روزگذشته در حالي محاكمه شد كه در 
طول دادگاه ب��راي چند بار خ��ود و اقداماتش 
را به دولت منتس��ب مي ك��رد و از جانب دولت 
مي دانس��ت. حالا فرخ��زاد در محض��ر دادگاه 
پاسخگوي بخش��ي از  رانت 18ميليارد دلاري  
است كه دولت پديدآورنده آن بوده است. چندي 
پيش هم وزرا، معاونان و مشاوران دولت بر سر 
اين رانت 18ميليارد دلاري ج��دل كردند و از 
اسرار مگوي جلسه هاي خصوصي شان گفتند تا 
بلكه بتوانند از مسئوليتي كه به خاطر اين رانت 
متوجه آنها و تصميم ش��ان اس��ت، شانه خالي 
كنند. روند بازپس گيري رانت 18ميليارد دلاري 
دولت  ساخته كه در قوه قضائيه و در جلسه دادگاه 
روزگذشته آغاز شده است، بايد تا سرانجام ادامه 
يابد و به محاكمه چند مهره سوخته و دم دستي 
ختم نش��ود. منتفعاني كه بلاوجه از اين رانت 
بهره برده اند بايد محاكمه و مجازات شوند، اما 
محاكمه و مجازات اصلي متوجه كس��اني است 
كه تصميم گيرنده و به وجود آورنده اين رانت و 

غارت عظيم بوده اند. 

آن وقت كه معاون اول رئيس جمهور در بلبشوي 
بازار در نقش گانگستر دولت ظاهر شد و گفت 
»هر دلاري غير از 4 هزار و 200 تومان قاچاق 
است« و زنجيره اي ها هم از آقاي جهانگيري با 
طرح هايي چون »بت من« استقبال كردند، شايد 
هيچ كس )حتي خود آقاي معاون اول( فكرش 
را هم نمي ك��رد، اين تصميم غيركارشناس��ي 
باعث تاراج بيت المال به دست چند نفر معدود 
ش��ود. آش اين ارز 4هزار و 200 توماني آنقدر 
شور شد كه يكي از اولين مواضع رسمي رئيس 
كل جديد بانك مرك��زي عليه اين تصميم بود. 
چند وقت پيش هم كه ديگ��ر هيچ كس حاضر 
به پذيرش تبع��ات ارز 4 ه��زار و 200 توماني 
نبود، تيم اقتصادي و غيراقتصادي دولت عليه 
يكديگ��ر موضع گيري كردن��د و توئيت زدند تا 
مبادا اين فاجعه متوجه آنها باش��د! آشنا عليه  
نيلي، نيلي عليه آشنا، وزير اقتصاد عليه معاون 

اول، نهاونديان عليه همه و بالعكس! 
روزگذشته جلسه اول دادگاه قربانعلي فرخزاد 
و مديرسابق حراست بانك مركزي در دو نوبت 
صبح و عصر برگزار شد. اين جلسه دادگاه ديدني 

و شنيدني بود. 
قربانعلي فرخزاد ذري��ن از اخلالگران حوزه ارز 
بود كه دادگاه وي به صورت علني و به رياست 
قاضي موحد در ش��عبه يك دادگاه ويژه مفاسد 
اقتصادي برگزار شد. متهمي كه با گذشت سه 
س��اعت از دادگاه به هر دري مي زد جز پاس��خ 
دادن به س��ؤالات قاضي و نماينده دادس��تان! 
برخوردي كه باعث ش��د، بارها و بارها قاضي به 
وي اخطار دهد و بگويد، شما تعمدي خود را به 

س��ادگي و تجاهل ميزني و اصلًا بناي صداقت 
نداري! كس��ي كه 446 ميليون ران��ت گرفته 
است اين ادبياتش نيس��ت! طبق گفته قاضي، 
وي بزرگ ترين شخص حقيقي دريافت كننده 

تسهيلات ارزي محسوب مي شود. 
 خريد ماشين سازي تبريز با سود حاصل 

از دريافت ارز دولتي 
قربانعل��ي فرخ��زاد در مراح��ل مختلف جهت 
واردات ورق اس��تيل و اقلام ديگ��ر از چندين 
بانك 446 ميلي��ون و 5ه��زار و 332 دلار ارز 
دولتي دريافت كرده اس��ت. طبق آنچه معاون 
دادستان در متن كيفرخواست قرائت كرد، اين 
فرد در يك مرحله با هم��كاري همكاران خود 
201ميليون دلار ارز 4 هزار و 200 توماني اخذ 
و ثروت اندوزي كرده و هيچ كالايي وارد نكرده 
است. طبق گزارش سازمان اطلاعات سپاه، سود 
حاصل از فروش ارزهاي دولت��ي ۷02ميليارد 
تومان عنوان ش��د كه س��هم قربانعلي فرخزاد، 

260 ميليارد تومان بوده اس��ت كه از اين مبلغ 
بخشي براي ماشين س��ازي تبريز، 45ميليارد 
تومان براي خريد شركتي در تبريز، 30ميليارد 
تومان ب��راي خريد ش��مش ط��لا، 30ميليارد 
تومان ديگر براي خريد لوله و 5ميليارد نيز براي 
تعميرات هزينه شد كه اين اموال از بيت المال 
خرج شده است.  فرخزاد طبق اظهارات خودش 
اوايل انقلاب مغازه در و پنجره س��ازي داشته، 
اما امروز فقط ه��زار و 600 كارمن��د دارد! وي 
اقدامات خود را خدمت دانس��ته و گفت: زماني 
كه نتوانستم به دليل تحريم با ارز دولتي جنس 
وارد كنم، به دنبال اش��تغالزايي رفتم! قربانعلي 
فرخزاد از تاري��خ 5 بهمن 96 ت��ا 5 تيرماه 9۷ 
با تهي��ه پروفرم جعل��ي مبل��غ 320ميليون و 
642هزار و 201دلار با همكاري صرافي تيمور 

عامري دريافت مي كند. 
  متهم و پسران از مديران بانك مركزي

تيمور عامري از مديران س��ابق حراست بانك 
مركزي است كه به همراه پس��رانش عليرضا و 
حميدرضا، متهمان رديف سوم و چهارم اقدام 
به تهيه پروفرم جعلي مي كنند كه در نهايت پدر 
مي ماند و دو پس��ران متواري مي شوند. جعلي 
بودن اين پروفرم ها در دادگاه ديروز به تأييد دو 
شاهد هم رسيد. شهودي كه از كارمندان صرافي 
عامري محس��وب مي ش��دند و طبق گفته آنها 
فرخزاد در نيمه ابتدايي سال رفت و آمد زيادي 
به صرافي داشت و پاي تمامي اين پروفر م ها را 

نيز امضا كرده است. 
تيمور عامري متهم به اخ��لال در نظام پولي و 
ارزي از طريق شبكه سازمان يافته به مبلغ بيش 
از 322ميليون دلار، صاحب همان صرافي است 
كه فرخزاد از ابتداي امسال رفت و آمدهاي زيادي 
به آنجا داشته، اما وي در دادگاه منكر همكاري با 
متهم رديف اول شد. عامري از اقدامات صورت 
گرفته در صرافي خودش كه مح��ل آن مقابل 
بانك مركزي بوده، كام��لًا ابراز بي اطلاعي كرد 
و اظهار داشت: نه كس��ي را در بانك مركزي به 
ايشان مرتبط كردم و نه همكاري داشتم. متهم 
رديف دوم اين پرونده فعاليت هاي انجام شده را 
بدون اطلاع و مجوز خود دانس��ت و به صورت 
علني گفت: خود فرخزاد به پسرم وكالت داد تا 
اطمينانش را جلب كند. من با فرخزاد نس��بتي 

ندارم، اگر پسرم خطا كرده، اعدامش كنيد!
اتهام دو پسر عامري نيز مشاركت در اخلال در 
نظ��ام ارزي به ترتيب به  مي��زان 300ميليون و 
662هزار دلار و 20ميليون دلار است. همچنين 
دو متهم ديگ��ر اين پرون��ده به  اس��امي مكي 
س��لطاني و محمد وكيلي كه در ح��ال حاضر 
متواري هستند، به  ترتيب متهم به 300 و 320 

ميليون دلار اخلال در نظام ارزي هستند. 
گفتني اس��ت، از آنجايي كه وكيل متهم رديف 
دوم تقاضاي پرداخت تعه��دات موكل خود را 
داش��ت، قاضي موحد با مقرركردن مهلت پنج 
روزه براي رفع تعهدات بانكي، ختم جلس��ه را 

اعلام كرد. 
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وزير ارتباطات: در زيرساخت شبكه ملي اطاعات هيچ محصول امريكايي استفاده نمي شود

طرح توسعه هسته شبكه ملي اطلاعات افتتاح شد

من خر دولت  بو د م!
قاضي موحد:  كسي كه 446ميليون دلار رانت گرفته، اين ادبياتش نيست. شما خود را به سادگي و تجاهل مي زني! 

حاضري پول هايي را كه به جيب زدي به بيت المال برگرداني؟!

اين نخستين باري 

زهرا چيذري
نيس�ت كه شبكه   گزارش  2

اطاع�ات  مل�ي 
افتتاح مي ش�ود، اما روزگذش�ته محمدجواد 
آذري جهرم�ي، وزي�ر ارتباط�ات و فن�اوري 
اطاعات طرح توسعه هسته اين شبكه را طي 
مراس�مي افتتاح ك�رد. وزي�ر ج�وان كابينه 
پيردولت دوازدهم در اين مراسم كه متوليان 
توسعه شبكه ملي اطاعات و دبير شوراي عالي 
فضاي مجازي ني�ز حضور داش�تند، صراحتاً 
عنوان كرد: »سياست را با شبكه ملي اطاعات 
پيون�د نزنيد و ش�بكه ملي اطاع�ات را هم با 
فيلترينگ پيوند نزنيد«! آقاي وزير همچنين 
در اين مراسم تأكيد كرد: امروز اعام مي كنيم 
كه در زيرس�اخت ش�بكه ملي اطاعات هيچ 
محص�ول امريكاي�ي اس�تفاده نمي ش�ود. 

روزگذش��ته روز پرخب��ري براي ح��وزه فضاي 
مجازي بود. در بخشي از جغرافياي شهر تهران 
وزير ارتباطات طي مراس��مي هسته شبكه ملي 
اطلاع��ات را افتتاح ك��رد و در بخ��ش ديگري 
در نشس��ت رس��انه اي پيام رس��ان هاي داخلي 
»پيام رس��ان هاي داخلي؛ تقويت ي��ا تضعيف« 
عملكرد مس��ئولان حوزه مجازي به ويژه وزارت 
ارتباط��ات را زير ذره بين نق��د بردند؛ منتقداني 
همچون نصرالله پژمانفر كه معتقد است: »نسبت 
به اينكه خواسته هاي نظام در فضاي مجازي از 
طريق اين شورا دنبال ش��ود، نااميد شديم.« در 
عين حال آذري جهرمي هم از پاسخ به منتقدانش 
جا نماند و در حاشيه سخنراني اش درباره شبكه 
ملي اطلاعات، »سياست« و طعنه به منتقدان را 

هم چاشني كلامش كرد. 
 استقال در توليد تجهيزات

مراسم افتتاح هسته شبكه ملي اطلاعات با حضور 

ابوالحسن فيروزآبادي، دبير شوراي عالي فضاي 
مجازي و تعدادي از معاونان وزير ارتباطات برگزار 
ش��د و علاوه بر افتتاح پروژه ارتقاي سه برابري 
هسته IP شبكه ملي اطلاعات از بسته اقتصادي 
حمايت از كسب   و كارهاي خدمات ابري، ميزباني 

و شبكه توزيع محتوا نيز رونمايي شد. 
محمدجواد آذري جهرمي در اين آيين گزارش 
عملكرد يك ساله گفت: »شبكه ملي همانطور كه 
از نامش پيداس��ت صرفاً شبكه وزارت ارتباطات 
نيست و يك ش��بكه ملي اس��ت.« به گفته وي 
شبكه هاي درون استاني، شهري، استاني، شبكه 
هسته كه شركت زيرس��اخت متولي آن است، 
درگاه اينترنت و اتصالات به اينترنت جزو ساختار 

كلان و اجزاي مهم شبكه ملي اطلاعات است.
آذري جهرمي خاطر نش��ان كرد: »اقدام مهمي 
در توس��عه و تقويت زيرس��اخت ها انجام شده، 
در توس��عه دسترسي پهن باند س��يار نسل هاي 

سه و چهار و رس��يدن به پوشش سراسري بوده 
است. توس��عه ظرفيت بخش هسته را داشتيم و 
همچنين ايجاد شبكه مس��تقل درگاه اينترنت 
و توسعه و افزايش جزو مسائلي بوده كه شوراي 
عالي مجازي به ما ابلاغ كرده است. در حال حاضر 
اغلب تجهيزات ما توليد داخل است و خود را از 

عرصه بين المللي مستقل كرده ايم.«
وزير ارتباطات ادامه داد: »يكي از مش��كلات در 
حوزه ارتباطات بين الملل اين ب��ود كه ترانزيت 
ارتباط��ات اينترنت از مرزه��اي ورودي از درون 
ش��بكه اينترنت انجام مي ش��د و اي��ن مقدمات 
اختلال ايجاد مي كرد و امنيت شبكه ما را پايين 
مي آورد؛ در دهه فجر سال گذشته ما شبكه ملي 

اينترنت را از شبكه ملي اطلاعات جدا كرديم.«
 مركز ملي و شوراي عالي فضاي مجازي به 

وظيفه تاريخي خود عمل كنند
توافقات مجازي ايران با ديگر كشورهاي منطقه 

موضوع ديگري بود كه آقاي وزير به آن اش��اره 
داش��ت و گفت: »امس��ال بنا بر ابلاغ مركز ملي 
فضاي مجازي و به خاطر حداقل سازي تهديدهاي 
تحريمي با كشورهاي همسايه را در دستور كار 
قرار داديم. در يك سال گذشته تفاهمنامه  اي با 
تركيه، جمهوري آذربايجان و عمان نهايي شده 
و با كش��ورهايي مانند روسيه، عراق، پاكستان و 
عمارت در حال مذاكره هستيم كه ارتباطمان را 
به جاي انتقال به كشورهاي اروپايي، به صورت 

منطقه اي تبادل كنيم.«
آذري جهرمي ب��ا كنايه اي به منتقدان ش��بكه 
ملي اطلاعات افزود:»اميد داريم دو س��ند لايه 
محت��وا و خدمات در مركز مل��ي فضاي مجازي 
به جمع بندي برس��د تا مطالبه دستگاه هايي كه 
امروز شبكه ملي اطلاعات را در كلام بلد هستند 
و در عم��ل نمي دانند كه خودش��ان هم وظايف 
جدي دارند و گاهي خودش��ان بزرگ ترين مانع 
توسعه ش��بكه ملي اطلاعات در لايه خدمات و 
محتوا هس��تند، تعيين تكليف شود و مركز ملي 
و شوراي عالي فضاي مجازي به وظيفه تاريخي 

خود عمل كنند.«
جهرم��ي اضاف��ه ك��رد: »ش��ايد اي��ن بهترين 
خبري باش��د كه من امروز مي دهم؛ ما در سال 
پيش رو، IXP بين الملل ايجاد خواهيم كرد و به 
خدمات دهندگان محتوا و ش��ركت زيرساخت، 
اينترنت را به قيمت بين المل��ل عرضه خواهيم 
كرد. اين كار باعث مي ش��ود محصولات ما بازار 

جهاني به دست بياورند.«
وزير در پاي��ان اعلام ك��رد: »ما دنبال توس��عه 
همكاري هاي بين المللي هستيم. با چهار كشور 
تركيه، روس��يه، آذربايجان و اي��ران دنبال يك 
پيمان منطقه اي هس��تيم؛ تفاه��م كلي صورت 
گرفته و اميدواريم كه بتوانيم بازار كس��ب و كار 

بين المللي را پيش ببريم.«

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 كامران با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: در بين اين همه قاتل 
محيط زيست،برخي هم هستند كه ذره ذره اين منابع را براي آيندگان 
حفظ مي كنند. مانند مدير مدرسه علوي تبريز كه بعد از تبديل يك ملك 
شخصي به مدرسه تنها درخت پير آن زمين را حفظ كرد تا دانش آموزان 

در سر كلاس هر روز با چنين تصوير زيبايي مواجه شوند. چقدر عالي.

 علي احمدي با گايه از عملكرد س�تاد مبارزه با موادمخدر 
توئيت ك�رد: طبق گفت��ه رئيس اين س��تاد، »نرخ اعتي��اد در ميان 
دانش آموزان مقطع دبيرستان حدود 2درصد است كه يك زنگ خطر 
جدي به حس��اب مي آيد و بايد اقدامات اساس��ي در اين زمينه انجام 

شود.« بله بذاريد هر وقت 20درصد شد، اون موقع اقدام كنيد! 

  سعيد همايوني توئيت كرد: همونايي كه باور نمي كردن يه روزي 
اس��د بمونه و مخالفينش يكي يكي حذف بش��ن، همونا باور نمي كنن 
اسرائيل حذف مي ش��ه. همينايي كه با موندن اسد در افق محوشدن، 
كمتر از بيست و چند سال ديگه هم با حذف رژيم تروريستي اسرائيل 

شوكه خواهند شد.

 مهسا توئيت كرد: كاش همه دس��تگاه هايي كه از بودجه عمومي 
س��هم مي برند ماهانه و س��الانه و به ويژه اونهايي كه خروجي فكري  
فرهنگي قراره داشته باشن چند سالانه به صورت شفاف و ريز محل و 
مصارف هزينه  كرد خودشونو منتشر مي كردن و مي گفتن پول هايي كه 

گرفتن چي شد و به چه دستاوردي رسيد.

 سيدمحمد بطحايي با انتشار اين عكس توئيت زد:  در آستانه 
سال جديد ميلادي در جشن دبيرستان پسرانه گوهر شركت كردم و 
ميلاد پيامبر الهي حضرت مس��يح)ع( را به فرزندان عزيزم و خانواده 
محترم آنها تبريك عرض ك��ردم. براي همه هم ميهنان ارمني س��ال 

خوبي را آرزومندم. 

 فاطمه با انتقاد از عملكرد آموزش و پرورش در اينستاگرامش 
نوشت: معاون هماهنگي امور عمراني استانداري استان كهگيلويه و 
بويراحمد گفته كه هر لحظه احتمال فاجعه ناشي از بخاري هاي نفتي 
مدارس اس��تان وجود دارد. بيش از 3 هزار كلاس درس اين استان از 
بخاري نفتي استفاده مي كنند. آقاي بطحاني به شهرستان ها كه مي رود، 

قول مي دهد و تهران كه مي رسد، زير قولش مي زند. 

 س�يده راضي حس�يني توئيت كرد: خانم ها به صورت طبيعي 
دوست دارن زيبا به نظر برسن و اين يه ميل خدادادي و مثبته. كسي كه 
حجاب رو انتخاب مي كنه، تصميم مي گيره اين گرايش زنانه رو عاقلانه 
مديريت كنه و براي زيبايي هاش حريم قرار بده. اين آس��ون نيست و 

ارزش حجاب به سختي هاي اين تدبير زنانه  است. 

  علي قلهكي با انتشار اين عكس توئيت كرد: مديركل بركنار 
شده صداوسيماي كيش مشاور شد! اول حكم نوشتن »نظر به حسن 
سوابق« بعدش هم ذكر كردن »در سايه توجهات وليعصر)عج(« گويا تو 

كشورمون تخلف كني جزو حسن سوابق به شمار ميره.

 كمال لطفي با انتشار اين عكس توئيت كرد: امروز بعد از آغاز عمليات 
اجرايي شهرك علم و فناوري در مشهد، آقاي رئيسي به همراه قائم مقام و 
معاونان خود به مسجد محله برگشت و يك ساعت پاي درد دل مردم نشست. 
وقتي به آنان گفت كه شما برادران و خواهران من هستيد و اجازه نمي دهم 

كمترين حقي از شما ضايع شود، حال و هواي مردم ديدني بود... 

  ياسر مختاري توئيت كرد: در سال 9۷ اعتبار بودجه براي بيماران 
خاص 220ميليارد تومان بود، امس��ال در لايح��ه بودجه 98 به 150 
ميليارد تومان كاهش پيدا كرده است. در اين وضعيت سازمان برنامه و 
بودجه ادعاي افزايش اعتبارات اين بيماران را دارد. از كي تا حالا 220 

ميليارد تومان از 150 ميليارد تومان كمتر شده، خدا ميدونه.

  سيدمحمد حسيني توئيت كرد: اگر پس از هر واقعه مهم مانند 
تصرف لانه جاسوسي، ۷تير، 8ش��هريور، ترور آيت، لاجوردي، صياد، 
شهداي محراب و هس��ته اي، كوي دانش��گاه، تحصن مجلس ششم و 
برجام، يك فيلم مثل قلاده  هاي  طلا س��اخته مي شد، امروز عشق به 

انقلاب و نفرت از غرب و غربگرايان بسيار بيشتر بود. 

عليرضا سزاوار

مافيا در بدنه آموزشي كشور
 مشتري پر و پا قرص دارد 

ادامه از صفحه اول
اما فعاليت مي كنند و اين فعاليتش��ان به دليل كشش نظام آموزشي 
كشور است. به بيان ديگر عرضه فعاليت هاي مافيايي به دنبال تقاضايي 
است كه نهادهاي آموزشي كش��ور دارند و جالب اينكه با وجودي كه 
تمركز مافيازدايي بر مدارس قرار گرفته، اين تقاضا منحصر به مدارس 
نيست.  يكي از شواهد رس��وخ مافياي آموزشي در دانشگاه هاي كشور 
اوايل هفته جاري در فضاي مجازي و رس��انه ها منتشر شد كه بازتاب 
فراواني داشت. اين مستند نامه اي اس��ت از سيدسعيد فاضل، رئيس 
دانشكده مهندسي راه آهن دانشگاه علم و صنعت خطاب به مؤسس گاج. 
در اين نامه رئيس دانشكده مهندسي راه آهن علم و صنعت با دعوت از 
مؤسس مؤسسه كنكوري گاج به يك ناهار كاري، از وي مي خواهد »با 
توجه به توانمندي هاي ملي و بين المللي اين دانشكده و با توجه به نقش 
كليدي مشاوران انتخاب رشته به دانش آموزان كنكوري، آنها را به سمت 

انتخاب دانشكده راه آهن براي ادامه تحصيل هدايت كنند.«
بنابراين وزير آموزش و پرورش باي��د چراغ بردارد و زواياي تاريك نظام 
آموزشي كشور را كه تحت مديريت وي اس��ت را از گونه هاي فعاليت 
مافيا پاكسازي كند. زيرا جراحي غده مافيا فقط از عهده وي بر مي آيد. 
همچنين با رايزني منص��ور غلامي، وزير علوم كه دس��ت كم هفته اي 
يك بار در جلسه هيئت دولت وي را مي بيند به راهكار مشتركي با وي، 
براي مبارزه با اين نوع انحراف پولساز آموزشي در مدارس و دانشگاه ها 
برسد.  همچنين خوب است، وزير آموزش و پرورش بداند از اين به بعد 
ديگر هزينه گسترش نفوذ مافياي آموزشي در بدنه نظام تعليم و تربيت 
به پاي وزارتخانه متبوع او نوشته مي شود و با همراهي بي سابقه اي كه 
جامعه با بطحايي در مسئله مافيا داش��ته، موضوع مافياي آموزشي و 
فعاليت مؤسسات كنكوري و انتش��ارات كمك آموزشي و آزمون هاي 
دوره اي و انتخاب رشته، ديگر ظرفيت شوهاي رسانه اي و تغيير جهت 

افكار عمومي را از دست داده است. 

از رونق فرا سرزميني
 تا خشكاندن درون سرزميني

برنامه »كشت فراسرزميني« كه رئيس جمهور از آن 
صحبت كرده با اقتصاد مقاومتي در تناقض است

رئيس جمهور به تازگي در جمع مديران وزارت نيرو اعلام كرده است كه 
در صورت لزوم بايد به كشت فراسرزميني روي بياوريم. وي خاطره اي 
هم چاشني سخنانش كرد و گفت: در س��فر به تايلند نخست وزير اين 
كشور پيشنهاد كشت برنج از سوي ايران را در زمين هاي كشاورزي اين 
كشور ارائه كرد؛ كشت فراسرزميني به معناي كاشت انواع محصول در 
ديگر كشورها و واردات آن به كشور متقاضي است. در دهه ۷0 و اوايل 
دهه 80مسئولان تصور كردند كه آزادي و قدرت كشور در خودكفايي 
گندم است و بدون هيچ برنامه اي در كش��اورزي، راه غلط را پيموديم 
و با حمله به زمين ها، خاك و مراتع را نابود كرديم و همان مس��ئولان 
اكنون بر سر كار هس��تند و به جاي تغيير در تفكرات ش��ان چاره را در 
ديگر كشورها جس��ت وجو مي كنند.  آيين نامه كش��ت فراسرزميني، 
پيشنهاد وزير جهادكش��اورزي بود كه دو س��ال قبل در هيئت دولت 

تصويب شده است. 
 مجوزهايي براي برخي پشتيباني ها

به گفته قائم مقام سازمان مركزي تعاون روستايي كشور، در آيين  نامه 
مذكور هيچ زمان، مكان يا محصول خاصي براي كشت فراسرزميني در 
نظر گرفته نشده است. در اين آيين نامه تمهيداتي پيش بيني شده كه 
براساس آن، بتوان از كشت فراسرزميني حمايت و مجوزهايي را براي 
برخي پش��تيباني ها ارائه كرد. عباس علي آبادي، با بيان اينكه تلاش و 
پيگيري هاي وزير جهادكشاورزي در حال حاضر مجموعه بسيار خوبي 
از اراضي مرغوب در كشورهاي مختلف در اختيار كشورمان است، افزود: 
»مي توان آنها را ميان كساني كه متقاضي كشت فراسرزميني هستند، 
توزيع كرد. مسئوليت ساماندهي كشت فراسرزميني به مؤسسه جهاد 
استقلال سپرده شده است و اين مؤسسه فعاليت هاي اين طرح را در سه 

كشور مورد بررسي قرار مي دهد.«
 كشاورزان در تله جهاد كشاورزي

در واقع دولت خود داعيه دار اين كار يا حداقل بخش��ي از آن اس��ت و 
نمي ت��وان انتظار چنداني جز هدررفت بيش��تر منابع و س��رمايه هاي 
كشور داش��ت؛ چراكه عملكرد چندين  ساله كش��اورزي دولتي خود 
گوياي واقعيت هاي بسياري است كه جز خسران و تضييع منابع نتيجه 
محسوس و ملموسي نداشته است.  سال گذشته اوكراين اولين كشوري 
بود كه كشت فراسرزميني در آن آغاز شد، ولي هيچ گزارش از نتايج آن 
موجود نيست.  نبود برنامه سال هاست كه كشاورزان ما را گرفتار كرده 
است. به طور نمونه سه سال پيش جهادكشاورزي در استان گلستان، 
كش��اورزان را ترغيب كرد كه جاي برنج س��ويا بكارند، چون سويا آب 
كمتري مي برد، اما اصلًا محصول نداد چون بذرش خوب نبود. يك سال 
كشاورزان به اين شكل هدر رفت و آمدند، گفتند ذرت بكاريد؛ دو سال 
ذرت كاش��تند، بذرش خوب و محصولش هم خوب ش��د، اما مشتري 
نداشت و فروش نرفت و پول خودش را هم در نياوردند. يعني كشاورزان 
سه سال زمين هايشان به تشويق جهادكشاورزي، سويا و ذرت كاشتند 

سودي نكردند هيچ بدهكار هم شدند!
 غفلت از استان هاي مرزي

جالب اينكه استان هاي مرزي كشور به رغم داشتن مزيت هاي نسبي در 
زمينه كشاورزي، به علت سياستگذاري هاي نامناسب مورد بهره برداري 
قرار نگرفتند. به طور كلي كشت فراسرزميني مغاير با سياست اقتصاد 
مقاومتي است و امروز با وجود دو سرمايه عظيم زمين و نيروي انساني، 
كشاورزي كه  در ايران نتوانس��ته موجب پايداري صرفه اقتصادي در 
اين بخش ش��ود. وام هاي كمرشكن با س��ودها و جريمه هاي نامعقول 
براي كشاورزي كه تنها دارايي اش زمين بايري است  شايد روزي براي 
بازپرداخت وام مجبور به فروش آن ش��ود و مهاجرتي تلخ را رقم بزند، 
همچنان باقي است.  امروز كمر كشاورز زيربار اين مشكلات خم شده و 
روز به روز ادامه اين روند ضربه هاي جبران ناپذيري را به بخش كشاورزي 

كشور وارد مي كند، پس در پي رفع مشكلات كشاورزان برآييد. 
 قرص مسكن جايگزين جراحي

اكنون سال هاس��ت كه تعويق و عدم پرداخت خس��ارت كش��اورزان، 
ناتوانى در مديريت آب، نبود برنامه براى نوع و زمان توليدات كشاورزى 
كه منجر به نابودي بخشى از توليدات شده، تبليغ كشاورزى تراريخته 
بدون اطلاعات كافى، عدم ارائه برنامه در مورد امنيت غذايى و صادرات 
و واردات ناهماهنگ با نياز ملى از مهم ترين برنامه هاي جهاد كشاورزي 
بوده است.  عجالتاً و فوري ترين كاري كه بايد انجام دهيم، بازنگري در 
كل كشاورزي كشورمان است، چون ما كشاورزي ايران را در چهار دهه 
اخير تا دو برابر افزايش داديم و سدهاي زيادي ساخته شد.   اين در حالي 
است كه آن شيوه قديمي كشاورزي حتي در ش��رايط نرمال اقليمي، 
محيط زيس��ت ما را داش��ت نابود مي كرد، چه رس��د به حالا. بنابراين 
كشاورزي ايران نيازمند بازنگري جدي است وگرنه كشت فراسرزميني 

در بهترين حالت فقط يك قرص مسكن است. 

نيره ساري
  گزارش  یک

فرخزاد  اوايل انقاب مغازه 
در و پنجره س�ازي داشته، 
اما امروز فقط ه�زار و 600 
كارمن�د دارد! وي اقدامات 
خ�ود را خدم�ت دانس�ته 
و مي گف�ت: زمان�ي ك�ه 
نتوانستم به دليل تحريم با 
ارز دولتي جنس وارد كنم، 
به دنبال اشتغالزايي رفتم!
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